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Plně se totiž ztotožňujeme 
z názorem zesnulého dok-
tora Otakara Motejla, první-
ho veřejného ochránce práv 
ČR, který ve své zprávě 
zabývající se devastací Ky-
selky uvedl: „Stav památko-
vě chráněných objektů v 
Kyselce je smutným dokla-
dem toho, jak mohou do-
padnout památkově chrá-
něné stavby, přidá-li se k 
nečinnosti vlastníka i nečin-
nost státu a jeho orgánů.“ 

Otakar Motejl se dále vyjád-
řil, že v Kyselce již prakticky 
není co chránit. S tímto ná-
zorem se Asociace nezto-
tožňuje a jsme toho názoru, 
že je nutné lázně znovu 
vybudovat a to třeba i 
jako repliku, nepůjde-li 
to jinak (jsou známé 
takové příklady 

replik zničených památek a 
není jich málo). Očekáváme 
maximální přispění v obno-
vě lázní především u těch, 
kteří tento stav zavinili nebo 
nečině přihlíželi k devastaci 
a neučinili nic, ač 
mohli a měli. Je ne-
odpustitelné, že láz-
ně, kde ještě v 
roce 1990 bylo 
funkční dětské 
s a n a t o r i um , 
lázně, které 
mají stále pro-
kazatelně léčivý 
zdroj, se na-
cházejí v 
r ozv a l i -
nách. 

Heinrich Mattoni, zakladatel 
lázní a světoznámé značky 
minerální vody měl životní 
krédo, které ve svém životě 
bohatě naplňoval: „Beru-li 
něco z této země, musím 
do ní také něco dávat.“ 

Asociace je přesvědčena o 
právní odpovědnosti sou-
časného majitele lázní firmy 
CTS Duo za současný stav 
památkově chráněných ob-
jektů a nechá patřičné orgá-
ny prošetřit, do jaké míry 
vlastník lázní zavinil svou 

nečinností stav 
tohoto souboru 

památko-

vě chráněných budov.  

Asociace je dále přesvěd-
čena o morální odpověd-
nosti soukromé firmy Kar-
lovarské minerální vody, 
a.s., a je toho názoru, že 
pokud chce firma obstát 
před svými tuzemskými i 
zahraničními zákazníky, 
musí výrazně přispět k 
obnově lázní, což měla 
udělat již dávno. 

Asociace sdružení pro zá-
chranu a rozvoj kulturního 
dědictví České republiky 

Pokračování 
na straně: 3 

PETICE: Zachraňte Lázně KYSELKA 
Asociace ASORKD spustila internetové webové 
stránky a  také iniciativu za ZÁCHRANU LÁZNÍ KY-
SELKA, kdysi jedněch z nejmalebnějších lázní v Evro-
pě, které se nacházejí v krásném údolí řeky Ohře, ne-
celých 11 km od Karlových Varů. 
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Zklidňujete ve vašem městě 
či obci dopravu? Pochlubte 
se ostatním a získejte navíc 
některou z atraktivních cen. 
Nadace Partnerství totiž 
vyhlásila jubilejní 10. ročník 
celostátní soutěže Cesty 
městy zaměřené na zklid-
ňování dopravy. Mezi nej-
zajímavější dopravní pro-
jekty v ní rozdělí ceny za 
více než 500 tisíc korun. 
Uzávěrka příjmu přihlášek 
je 31. května 2011. Gene-
rálním partnerem soutěže 
je společnost Škoda Auto, 
záštitu nad ní již tradičně 
poskytlo Ministerstvo dopra-
vy ČR – BESIP. 

Soutěž Cesty městy je ve 
střední Evropě unikátní 
svým zaměřením, rozsa-
hem a tradicí. Odborná po-
rota v ní od roku 2002 hod-
notila již celkem 206 do-
pravních projektů a 54 z 
nich ocenila. Za celou deví-

tiletou historii soutěže v ní 
Nadace Partnerství udělila 
finanční odměny v hodnotě 
více než 2,7 milionu korun. 
„Naším cílem je zviditelnit a 
odměnit kvalitní dopravní 
řešení realizovaná v České 
republice, která se tak mo-
hou stát inspirací pro ostat-
ní. Letos rozdělíme mezi 

nejúspěšnější sídla rekord-
ních 400 tisíc korun a dále 
zvláštní ceny za více než 
100 tisíc korun,“ uvádí Ra-
dek Patrný z Nadace Part-
nerství a dodává, že více 
informací včetně zcela oje-
dinělé databáze projektů 
zklidňování dopravy v Čes-
ku je k dispozici na 
www.cestymesty.cz. 

Zklidňování dopravy se po 
vzoru pokrokových světo-
vých metropolí jako je Ber-
lín, Kodaň, Londýn či Bogo-
ta, stále více zabydluje také 
v dopravním směřování 
českých měst a obcí. Jedná 
se totiž o velmi efektivní 
cestu ke zlepšení veřejného 
prostředí a zvýšení kvality 
života obyvatel. „I v letoš-
ním roce Ministerstvo do-
pravy ČR přebírá záštitu 
nad soutěží Cesty městy, 
která je svým zaměřením 
na zklidňování dopravy  
plně v souladu s našimi 
prioritami v oblasti bezpeč-
nosti silničního provozu,“ 
říká vedoucí samostatného 
oddělení BESIP Ondřej Va-
lenta.  

Do soutěže Cesty městy je 
možné přihlásit dopravní 

řešení zaměřená na zvyšo-
vání bezpečnosti provozu, 
zkvalitňování veřejného 
prostoru a optimální uspo-
řádání automobilové, cyklis-
tické, pěší a veřejné  dopra-
vy. Podmínkou účasti je 
jejich uvedení do provozu 
během posledních pěti let 
(v období od 1.ledna 2006 
do 31.května 2011) a jejich 
příznivý vliv na životní pro-
středí v okolí. „Možnost za-
pojit se do soutěže mají až 
do 31. května nejen města, 
jak napovídá název soutě-
že, ale svá dopravní řešení 
mohou nominovat také ob-
ce, sdružení obcí, mikrore-
giony nebo městské obvody 
a části z celé České repub-
liky,“ upřesňuje Radek Patr-
ný. 

Již pátým rokem je generál-
ním partnerem soutěže 
Cesty městy společnost 
Škoda Auto. Dalšími part-
nery soutěže jsou Minister-
stvo dopravy ČR, společ-
nost 3M Česko a municipál-
ní spolky Národní síť Zdra-
vých měst ČR, Svaz měst a 
obcí ČR a Sdružení míst-
ních samospráv ČR.  

Nadace Partnerství 

Vyhlášen 10. ročník soutěže Cesty městy 
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Z prohlášení tiskové mluvčí 
skupiny Czech Coal se bo-
hužel opakovaně cituje 
hlavně tvrzení o „odborně 
nepodložených tvrzení o 
ohrožení Krušných hor“ a 
podtrhují se i slova o tom, 
že „diskuze o stabilitě sva-
hů a vlivu těžby by nadále 
měla být vedena v rovině 
odborné, nikoli v rovině 
spekulací“.  

Nejde jen o ošidnost lidské 
paměti, a tak musíme hlasi-
tě připomenout, že třicetile-
té úsilí o záchranu a obno-
vu zámku Jezeří, jehož sou-
částí je i boj o zachování 
Horního Jiřetína, je od po-

čátku vedeno v přísně od-
borné rovině.  

Jednoznačně a systematic-
ky navazujeme na vědecky 
potvrzený geologický vý-
zkum, prováděný v 80. le-
tech 20. století. Před jeho 
výsledky a navrženými 
opatřeními na záchranu 
úpatí Krušných hor, se na-
konec sklonili i všemocní 
vládci Severočeských hně-
douhelných dolů, kteří dran-
covali naše obce i krajinu 
pod přímou ochranou ÚV 
KSČ.  

Jakékoliv zásahy do kruš-
nohorského úpatí byly již 
tenkrát odmítnuty a na jeho 

ochranu byl stanoven stabi-
lizační pilíř pod zámeckým 
parkem (arboretem), který 
plní svou funkci – chrání 
svah a skalní ostroh se 
zámkem Jezeří. Obavy 
vzbuzuje skutečnost, že 
nynější sesuv se uvolnil při 
severozápadním okraji to-
hoto pilíře a navazuje na 
velký sesuv z roku 2005 i 
množství „drobných“ se-
suvů, které jsou zde „na 
denním pořádku“. 

Každé řešení vzniklé situa-
ce bude technicky velmi 
obtížné a jaksi se zapomíná 
i na to, že také nápad se 
zakotvením krušnohorské-
ho úpatí přední odborníci 
dávno odmítli. Sama insta-
lace cca 80 metrových ko-
tev by vyžadovala nená-
vratný zásah do svahů a 

lesních porostů pod Jeze-
řím a trvale narušila jejich 
vzhled, nehledě na to, že i 
účinek kotev by byl jen 
omezený a dočasný.  

Důlní společnost, která se 
zpočátku nehodlala smířit 
ani s povinným ukládáním 
finančních prostředků na 
rekultivace, nyní proklamuje 
svůj zálusk na prostředky 
ze státních miliard na za-
hlazení starých ekologic-
kých zátěží.  

Jejich „ekologická opatření“ 
by měla umožnit hlavně 
pokračování těžby, o níž 
dávno víme, že je pro tuto 
oblast neúnosná. Proto se 
jednoznačně přikláníme k 
tomu, že těžba v tomto 
sporném úseku by měla být 
co nejdříve ukončena. 
                 Pavel Koukal 

Další z „obřích sesuvů půdy“, při němž letos v lednu 
sjely hrubým odhadem 3 miliony tun zeminy, konečně 
vyvolal novou vlnu publicity okolo pokračující těžby 
hnědého uhlí v těsné blízkosti úpatí Krušných hor.  

Další sesuv půdy ohrožuje zámek Jezeří 

Dokončení ze strany 1 

Dne 14.2.2011 vyhlásila na podporu iniciativy za záchranu 
lázní Kyselka petici http://zachrante-lazne-kyselka.cz/ . 
Petici za prvních 24hodin podepsalo téměř 700 občanů 
nejen z Karlovarska, ale z celé republiky. Ke dni 11. března 
se k petici připojilo  již 10004 občanů. 

Prosíme všechny, kterým není lhostejný osud těchto maleb-
ných lázní a kteří, stejně jako my, jsou přesvědčeni, že není 
možné dopustit, aby se v kulturním státě dělo něco podobné-
ho, aby naší petici podpořili.                   Asociace ASORKD  

PETICE: Zachraňte Lázně KYSELKA 
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Vláda schválila návrh zákona o vinohradnictví a vinař-
ství, který sníží administrativní zátěž vinařů, a tím posílí 
jejich konkurenceschopnost. Dalším přínosem novely je 
ochrana spotřebitelů před nepoctivými obchodníky zlep-
šením informovanosti o původu vína.  

Například poslat prohlášení o sklizni stojí vinohradníka 
36 korun poštovného, čas a energii, který by mohl věno-
vat péči o vinice a výrobě ušlechtilého moku. Elektronic-
ké podání je zadarmo a navíc vinař, aniž by kopii dokla-
du skladoval, ji může vyhledat v registru vinic a má jisto-
tu, že byl řádně doručený. Elektronicky budou moci lidé 
posílat i prohlášení o změnách na vinici, dále žádost o 
povolení nové výsadby, prohlášení o zahájení a ukonče-
ní výroby vína atd. Také ministerstvo bude kvůli úsporám 
a urychlení zveřejňovat vzory prohlášení a žádostí na 
svých internetových stránkách. 

Pro zajištění ochrany proti falšování jakostních vín se 
nově zavádí povinnost uvádět na etiketě jakostního vína 
evidenční číslo jakosti. Podle tohoto čísla může spotřebi-
tel nebo obchodník zkontrolovat na internetových strán-
kách MZe, na adrese www.puvodvina.cz, jestli se údaje 
na etiketě shodují s údaji na portále. Podle návrhu záko-
na budou moci vinaři v letech, kdy se urodí příliš 
„cukernaté“ víno, přikyselovat víno vyrobené z hroznů 
sklizených na území České republiky. Novela také povo-
luje vyšší hodnoty alkoholu u červeného vína vyrobené-
ho v ČR z hroznů sklizených v ČR.                        T.M.D. 

Vinohradníci a vinaři nebudou 

muset běhat po úřadech 

Kraj Vysočina zdařile pokra-
čuje ve spolupráci s part-
nerským francouzským re-
gionem Champagne – Ar-
denne i v roce 2011. Nový 
společný projekt obou regi-
onů s názvem „Škola a fir-
ma ruku v ruce“ je zaměřen 
na zlepšení středoškolské-
ho vzdělání. Do spolupráce 
se zapojily neziskové orga-
nizace kraje Vysočina. Pro 
management středních škol 

jsou připraveny společné 
semináře za účasti zástup-
ců francouzských škol. 

Na společných seminářích, 
které se v roce 2011 usku-
teční na půdě Vysočiny i 
Champagne - Ardenne, se 
setkají zástupci středných 
škol z obou zemí. Účastníci 
setkání budou diskutovat o 
používaných metodách při 
vedení pedagogů, užíva-

ných formách vedení střed-
ních škol a o zkušenostech 
získaných v oblasti školství. 
Na projektu středoškolské-
ho vzdělávání z prostředků 
programu Comenius Regio 
Partnerships se podílí kraj 

Vysočina částkou 50 000,- 
Kč. Celkový rozpočet aktivi-
ty je odhadován na 24,5 tis. 
EUR. Kromě kraje se na 
projektu podílí Vysočina 
Education.  

Jan Nechvátal 
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vypisuje výběrové řízení na místo  
ředitele/ředitelky kanceláře. 

Náplní práce ředitele/ky kanceláře ZK je: 

• vedení a rozvoj malé organizace (tým pěti lidí) 

• finanční a fundraisingové řízení 

• průběžná komunikace s ekologickými nevládními 
organizacemi 

• reprezentace ekologických organizací v platformách 
neziskového sektoru a na oficiální úrovni (veřejná 
správa) 

Požadujeme: 

• komunikační a organizační schopnosti, strategické 
myšlení, zodpovědnost a kreativitu 

• předpoklady pro finanční a fundraisingové řízení a 
vedení malého  týmu lidí 

• zkušenost se psaním a vedením projektů 

• základní orientaci v problematice neziskového sekto-
ru a hlavních ekologických tématech, motivaci k roz-
voji těchto oblastí 

• schopnost veřejného vystupování schopnost práce 
na PC, alespoň základní znalost anglického jazyka 

Nabízíme: 

• rozmanitou a smysluplnou práci v občanském sdru-
žení v centru Prahy 

• příjemné pracovní prostředí a kolektiv spolupracovní-
ků/nic, pružnou pracovní dobu 

• prostor pro realizaci vlastních nápadů, možnost dal-
šího vzdělávání a osobního rozvoje 

• plat odpovídající dané pozici v neziskovém sektoru 

• nástup podle dohody 

ŽIVOTOPIS a MOTIVAČNÍ DOPIS zasílejte na e-mail 
kancelar@zelenykruh.cz do 31. března 2011. Pohovory 
s vybranými uchazeči a uchazečkami se uskuteční 18. 
dubna 2011. Více o Zeleném kruhu najdete na 
www.zelenykruh.cz. 

Vysočina pokračuje ve spolupráci se Champagne - Ardenne 
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Dne 17. února 2011 se na 
zámku v Dřevohosticích 
uskutečnilo jednání Kraj-
ského sdružení Národní 
sítě Místních akčních 
skupin České republiky v 
Olomouckém kraji (KS NS 
MAS OK). Zástupci MAS 
zvolili nové členy výboru 
krajského sdružení, kont-
rolní komise a zástupce 
kraje do celostátních or-
gánů NS MAS ČR. 

Předsedou krajského sdru-
žení byl zvolen František 
Winter (MAS Horní Pomo-
raví), který je v současné 
době také předsedou Ná-
rodní sítě MAS ČR. Dalšími 
členy tříčlenného výboru 
jsou Tomáš Šulák (MAS - 
Partnerství Moštěnka) a 
Radim Sršeň (MAS Šum-
perský venkov). V kontrolní 
komisi zasednou František 

Kopecký (Rozvojového 
partnerství Regionu Hranic-
ko) a Miroslav Mačák (MAS 
Regionu Haná).  

Zástupcem kraje do celo-
státního výboru NS MAS 
ČR byl zvolen František 
Winter, jeho náhradníkem 
je Radim Šršeň. V kontrolní 
komisi NS MAS bude Olo-
moucký kraj zastupovat 
Julie Zendulková (MAS 
Moravská cesta), v pracov-
ní skupině LEADER Marti-
na Žákovská (MAS Záhoří 
– Bečva) a Jaroslav Brzák 
(MAS Region Haná), v pra-
covní skupině hodnocení 
MAS František Kopecký a v 
pracovní skupině Propaga-
ce a medializace MAS Mar-
tina Žákovská. Do pracovní 
komise Mezinárodní spolu-
práce byl delegován Radim 
Sršeň, konzultační podporu 

zajistí Míla Hrušková a Ha-
na Slováková (MAS – Part-
nerství Moštěnka). 

František Winter získal i 
nominaci krajského sdruže-
ní na předsedu NS MAS 
ČR, který bude volen za 
měsíc 17. března na Valné 
hromadě Národní sítě MAS 
ČR ve Křtinách (v regionu 
MAS Moravský kras). 

Jednání se zúčastnilo 9 ze 
12 členů Krajského sdruže-
ní NS MAS ČR v Olo-
mouckém kraji. Přítomni 
byli i zástupci dalších MAS 
z Olomouckého a Morav-
skoslezského kraje a za 
Krajský úřad Olomouckého 
kraje náměstek hejtmana 
Pavel Horák a za Krajskou 
agenturu pro zemědělství a 
venkov Olomouckého kraje 
její ředitel Karel Stojan.             

Marie Tesařová 

V Dřevohosticích jednalo olomoucké 

sdružení Národní sítě MAS  
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Seminář zahájil starosta 
městyse Dřevohostice Sta-
nislave Skýpala. V příspěv-
ku Marka Kittela (ČEZ 
Energetické služby) byli 
účastníci seznámeni s mož-
nostmi přenesené správy 
veřejného osvětlení, která 
umožňuje jeho komplexní 
provozování. Novými trendy 
rozvoje infrastruktury obcí, 
jako jsou využití obnovitel-
ných zdrojů energie pro 
vytápění v režii obce a 
technické služby v režii ob-

ce či mikroregionu, se ve 
svém příspěvku zabýval 
Zdeněk Plesník (Separa – 
Eko). Inovační projekt inter-
netizace obce Lechotice, 
podaný ve 4. výzvě MAS-
PM programu LEADER, 
představil Petr Maňásek 
(Lechotice.NET). „Právě na 
inovaci podávaných projek-
tů chceme klást v budoucnu 
větší důraz navzdory strikt-
ním pravidlům evropských 
programů, které si ovšem 
sama zpřísnila Česká re-

publika. Je to způsob, jak 
posunout program LEADER 
někam dál. Metoda LEA-
DER vznikla v Evropě kvůli 
vymýšlení nových postupů 
a inovací v rozvoji venkova 
a tam se musí vrátit,“ uvedl 
zástupce MAS – Partnerství 
Moštěnka Šulák.  

Na závěr dopoledního blo-
ku Markéta Kopáčková 
(místopředseda MAS – 
Partnersví Moštěnka) infor-
movala o zrealizovaných 
projektech Programu rozvo-
je venkova na území regio-
nu a v odpoledním bloku 
pak následovala exkurze po 
obcích MAS s ukázkami 
realizací konkrétních pro-
jektů. Městys Dřevohostice 
představil expozici hasič-

ského muzea, výsadbu no-
vé zámecké aleje a nově 
položenou podlahu v soko-
lovně, obec Domaželice 
malé dětské hřiště, obec 
Líšná zrekonstruovaný are-
ál Trávníky, obec Dobrčice 
volnočasové centrum, obec 
Stará Ves zrekonstruova-
nou ZŠ a MŠ a obec Koste-
lec u Holešova víceúčelové 
sportovní hřiště. 

Seminář pořádaly Krajské 
sdružení Národní sítě MAS 
ČR v Olomouckém kraji a 
MAS – Partnerství Moštěn-
ka v rámci projektu 
„Propojování místních akcí 
rozvoje venkova Olo-
mouckého kraje – vzdělá-
vání a informace pro III. 
osu“.          Marie Tesařová 

Nové informace – infrastruktura – partnerství 
Městys Dřevohostice a region MAS – Partnerství Moš-
těnka byly 17. února 2011 místem konání semináře 
„Nové informace – infrastruktura – partnerství“, kde 
byly představeny projekty realizované v rámci Pro-
gramu rozvoje venkova v oblastech Vzdělávání a in-
formace a Obnova a rozvoj vesnic.  

Na ministerstvu pro místní 
rozvoj už na plné obrátky 
probíhají přípravy dobrovol-
né veřejné dražby. MMR 
totiž jako vůbec první orgán 
státní správy bude dražit 
nepotřebnou nemovitost.  

 „Je to pro nás příležitost, 
jak v praxi ukázat naši od-
h o d l a n o s t  p o s i l o v a t 
transparentní nakládání se 
státním majetkem,“ uvedl 
ministr Kamil Jankovský. 
Samozřejmostí je i zveřej-
nění dokumentů týkajících 
se veřejné dražby na webo-
vých stránkách. Pro minis-
terstvo nepotřebným objek-
tem je rekreační chata s 
pozemky v Albrechticích v 
Jizerských horách. Nejnižší 
podání je stanoveno na 2 
150 000 korun. Penzion, 
který má kapacitu cca 25 
lůžek, je možné si prohléd-
nout 16. a 30. 3. Veřejná 
dražba pak proběhne 6. 4. v 
budově MMR. 

MMR draží chatu 

v Albrechticích  
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Zájemců ochotných letos pomoci s 
čištěním řeky Sázavy a jejích bře-
hů, které se uskuteční od 15. do 
17. dubna, utěšeně přibývá. Z pěti 
úseků jsou už tři téměř plné dobro-
volníků.  

Poslední místa jsou v lodích, zájem je 
pořád také o “pěšáky“, řekla mana-
žerka projektu Čistá řeka Sázava De-
nisa Cibulková. Uvítala by zejména 
pomoc ze stran škol, které by s dětmi 
zajistily úklid břehů.  

„Dobrovolníci se vzorně hlásí a místa 
se rychle plní,“ dodala. Doufá však, 
že všichni přihlášení dostojí svým 
slibům a akce se zúčastní. Zájemci 
se dál mohou hlásit na telefonu 733 
710 012 nebo e-mail cibulko-
va@posazavi.com. Kontaktovat se 

mohou i přes facebook. Podrobnosti 
o celé akci jsou uvedeny na 
www.posazavi.com.  

Organizátoři uvítají také pomoc doná-
torů. Celkové náklady na úklid řeky 
Sázavy se každoročně blíží 400 000 
korun. Velkým partnerem akce je 
podnik Povodí Vltavy, který hradí veš-
keré výdaje spojené s odvozem se-
sbíraných odpadků na skládky v Tr-
hovém Štěpánově, Přibyšicích a Jílo-
vém u Prahy. Stojí ho to ročně 100 
000 korun. 

Po odečtu nákladů na odvoz odpadu 
zbývá ještě uhradit téměř 300 000 
korun. Náklady na úklid jednoho kilo-
metru břehu řeky totiž přesahují 2 
000 korun. Obce na projekt přispívají 
3 000 až 6 000 korun. Úklid řeky Sá-

zavy a jejích břehů přitom podle délky 
úseků, které procházejí jednotlivými 
katastry, stojí od 1 000 do 28 000 
korun. 

Organizace akce se od loňska nebu-
de příliš lišit. Řeka bude opět rozděle-
na na pět úseků, každý z nich bude 
mít svého vedoucího a svůj zásobo-
vací tým.  

V loňském roce se řeka Sázava uklí-
zela už popáté. Více než 1000 dobro-
volníků tehdy vyčistilo úsek řeky dlou-
hý přes 150 kilometrů. Sesbírali přes 
37 tun odpadků, především plasto-
vých lahví, igelitových obalů, ale také 
starých lednic, sudů, torz rybářských 
lodí, koleček, jízdních kol či pneuma-
tik.                      Jaroslava Tůmová 

Zájemců o letošní čištění řeky Sázavy přibývá 

V nabídce festivalu opět 
nebude chybět bohatý do-
provodný program včetně 
pořadů o víně nebo gour-
metského menu pro labuž-
níky – vinařská slavnost, 
kterou podporuje Vinařský 
fond, by podle organizátorů 
z Nadace Partnerství měla 
přilákat kolem 1500 ná-
vštěvníků. 

„Na jižní Moravě není jiná 
vinařská akce podobného 
formátu – každý festival 
představuje totiž hned ně-
kolik obcí z určitého regionu 
vinařské podoblasti. Právě 
proto, že každý festival je 
jedinečný a unikátní, přijíždí 
na festival milovníci vín 
opakovaně a přijíždí jich 

čím dál více i z velkých čes-
kých měst a ze zahraničí,“ 
říká ředitel festivalu Juraj 
Flamik. Od roku 2009, kdy 
se Festival otevřených skle-
pů uskutečnil poprvé, před-
stavil celkem 25 vinařských 
obcí a více jak 160 vinařů 
ve čtyřech vinařských 
podoblastech jižní Moravy. 

Na jaře se festival uskuteč-
ní v Mikulovské vinařské 
podoblasti pod Pálavskými 
vrchy, tedy pod jedním z 
přírodních klenotů české 
republiky. „Již na podzim 
2009 jsme představili obce 
z jižní části oblasti, tento-
krát tedy otevřou sklepy 
vinaři v obcích v okolí Pav-
lova a Novomlýnské nádr-

že,“ dodává Flamik. V pře-
krásném prostředí pod Pá-
lavou čekají na návštěvníky 
jak velmi známá vinařství 
jako je například Gotberg, 
Sonberk nebo Reisten, tak 
opět i malí vinaři. „K jejich 
vínům, která jsou tím pra-
vým kořením festivalu, se 
člověk nedostane nikde 
jinde než právě u nich ve 
sklepě.“ Festival si pravidel-
ně pochvalují jak vinaři, tak 
i návštěvníci. „Na festival 
jezdím pravidelně už od 
roku 2009 a pokaždé si uží-
vám tu úžasnou atmosféru 
ve sklepech i to, že se 
můžu osobně seznámit s 
mnoha vinaři,“ říká jeden z 
pražských návštěvníků, Jiří 
Vávrovský.  

Festival začíná 16. dubna, 
kdy budou sklepy otevřeny 
od 10 do 21 hodin. V neděli 
pak pokračuje od 10 do 15 
hodin a po oba dva dny 

bude u všech vinařů mož-
nost nákupu vína. Vstupen-
ky jsou v předprodeji na 
s t r á n k á c h 
www.otev renesklepy.cz 
nebo v síti Ticketstream za 
790 Kč. Na místě pak bu-
dou v prodeji na registrač-
ním místě v kulturním domě 
Pavlov. „Pro větší pohodlí 
návštěvníků jsme opět roz-
šířili možnosti nákupu vstu-
penky – kromě našeho e-
shopu a sítě Ticketstream 
mohou využít služby vybra-
ných cestovních kanceláří, 
které zajistí dopravu auto-
busem i ubytování, nebo 
partnerského portálu Pam-
peliška.cz. Ten zase nabízí 
balíček ubytování a vstu-
penky dohromady,“ říká PR 
manažer festivalu Martin 
Gillár. 

Více informací: 
www.otevrenesklepy.cz  

Jaro pod Pálavou vyvrcholí  

Festivalem otevřených sklepů  
Již třetí ročník Festivalu otevřených sklepů letos za-
hajuje sezónu ve sklepech pod Pálavskými vrchy. 
Třicítka vinařů z Pavlova, Popic, Strachotína, Dolních 
a Horních Věstonic představí návštěvníkům 16. a 17. 
dubna 2011 stovky vzorků vín ze svých sklepů.  
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Město Netolice a Občanské sdružení Netolická dráha uspořádali v sobotu 
26. února rozloučení s Netolickou lokálkou. Toho dne vyjely po 116 letech 
provozu trati  Netolice –Dívčice poslední osobní vlaky. Cestující se mohli v 
nové soupravě REGIONOVA projet trasou z Netolic do Temelína a zpět.        

Kraj Vysočina přispěl 72 tisíci ko-
runami na nákup dalších dvou ruč-
ních zdvihacích plošin pro imobilní 
cestující v železničních stanicích 
Okříšky a Horní Cerekev. Od března 
tak mohou cestující využívat mobilní 
plošiny již v 11 městech kraje Vyso-
čina. „Již dnes víme o dalším váž-
ném zájemci o dvanáctou plošinu. 
Tím je Nové Město na Moravě,“ uve-
dl hejtman Vysočiny Jiří Běhounek. 

Vysočina je jedním z řady dárců, 
kteří chtějí zjednodušit cestování 
pohybově handicapovaným. Dvě 
nová zařízení pro pohodlný nástup 
vozíčkářů do vlaku budou v Okříš-
kách i Horní Cerekvi k dispozici již 
od dnešního dne. Mobilní zvedací 
plošiny jsou podle informací zveřej-
něných na internetových stránkách 
Českých drah ve stanicích Havlíčkův 
Brod, Jihlava, Kostelec u Jihlavy, 
Přibyslav, Světlá nad Sázavou, Telč, 
Třebíč, Žďár nad Sázavou a Pelhři-
mov. „Vítám tuto aktivitu jak z hledis-
ka ochrany životního prostředí, pro-
tože přispívá k popularizaci ekologic-
ké železniční dopravy, tak i z pohle-
du zastupitele a starosty Okříšek, 
kde se rozšíří nabídka služeb pro 
handicapované spoluobčany a další 
návštěvníky,“ konstatoval radní kraje 
Vysočina Zdeněk Ryšavý. 

Mobilní zvedací plošiny českého vý-
robce jsou pořízeny ze sdružených 
příspěvků kraje Vysočina, měst Hor-
ní Cerekev a Okříšky, Českých drah, 
Správy železničních dopravní cesty 
a Konta Bariéry. „Každý z dárců zná 
problematiku cestování po dráze z 
jiného úhlu, a tak lze předpokládat, 
že výběr umístění plošin v přestup-
ních stanicích byl šťastný a přesný,“ 
doplnil již dříve náměstek hejtmana 
pro oblast dopravy Libor Joukl. Poři-
zovací cena jedné ruční zdvihací 
plošiny pro cestující na vozíku do 
vlaku a z vlaku se pohybuje kolem 
180 tisíc korun.      Jitka Svatošová 

Kraj přispěl na 

lepší cestování 

vozíčkářů 

(CpKP) Centrum pro komunitní práci střední Čechy spustilo v lednu 
2011 online simulační hru o Evropském parlamentu pro mladé lidi z 
České republiky, Polska a Slovenska.   Budou virtuálně diskutovat a 
rozhodovat o aktuálních evropských tématech, která řeší skuteční euro-
poslanci a europoslankyně. 

„O činnosti Evropského parlamentu se toho u nás v médiích příliš mnoho 
nedočteme a přitom spoluvytváří právní předpisy, které mají vliv na náš kaž-
dodenní život.  Kdo z nás ví, co dělá europoslanec,  který získal náš hlas? 
Rádi bychom mladým lidem ukázali, že účast ve volbách jednou za čas pro 
fungování demokracie nestačí. Je třeba se o věci veřejné zajímat a umět si 
na ně udělat vlastní názor,“ řekl autor projektu Mgr. Ondřej Marek.   

Projekt „EP for YOUth“ navazuje na úspěšný projekt Evropský parlament pro 
studenty, během kterého proběhla hra na národní úrovni. Přizvání zahranič-
ních partnerů a příblížení se mezinárodnímu prostředí, bylo logickým návaz-
ným krokem. Hra je součástí vzdělávacího portálu www.disputeabout.eu, 
jenž se věnuje výchově k demokracii formou podpory studentských prací na 
aktuální společenská témata.   

Hra potrvá do června 2011 a je stále otevřená pro nové hráče. Týmy složené 
ze třech studentů střední školy či gymnázia (15 – 19 let), si po zaregistrování 
vytvoří profil „virtuálního“ europoslance či europoslankyně. Jejich úkolem je 
psát články, připravovat analýzy na vlastní témata, nebo témata předkládaná 
virtuální Evropskou komisí. O problémech a jednotlivých návrzích se pak 
vždy hlasuje, což umožňuje zajímavé srovnání práce studentů se skutečný-
mi poslanci. Ve hře je hodnocena především aktivita jednotlivých týmů a kva-
lita jejich výstupů.  Čtyři nejlepší týmy z každé země budou pozvány na me-
zinárodní workshop v srpnu 2011 a ten nejlepší pak pojede na studijní cestu 
do Bruselu. Projekt “EP for YOUth”  byl podpořen grantem z programu Mlá-
dež v akci.  

Diskutujte o… 
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Obyvatelé a návštěvníci 
tří regionů budou hledat 
„nejoblíbenějšího a nej-
přívětivějšího“ místního 
výrobce a poskytovatele 
služeb.  

Tři Místní akční skupiny: 
MAS Vltava, o.s., MAS Luž-
nice, o.s. a Ekoregion Úhla-
va, o.s. v současnosti spo-
lupracují v rámci projektu 
“Regionální značka” na po-
sílení povědomí obyvatel a 
návštěvníků o místních pro-
duktech a službách. Cílem 
projektu je vytvoření 
“Regionální značky”, která 
bude prostřednictvím pro-
pagace výrobků a poskyto-
vaných služeb sloužit jako 
nástroj rozvoje regionu. 
Projekt přispěje ke zvýšení 
konkurenceschopnost i 
místních výrobců a poskyto-
vatelů služeb z jednotlivých 
regionů. V regionech MAS 

Lužnice a MAS Vltava bude 
vytvořeno logo a marketin-
gový plán značky. Při jejich 
tvorbě se bude vycházet ze 
zkušeností se zaváděním 
Marketingové značky Eko-
regionu Úhlava, která je v 
České republice jedna z 
prvních existujících regio-
nálních značek certifikují-
cích služby v cestovním 
r u c h u .  S y s t é m 
“Marketingové značky” bu-
de pokrývat místní produk-
ty, výrobky a poskytované 
služby. Vyvrcholením pro-
jektu bude soutěž mezi no-
siteli regionálních značek v 
regionech jednotlivých part-
nerských MAS, která pro-
běhne v létě roku 2011. 
Soutěž se bude řídit pravi-
dly, která budou v rámci 
projektu pro místní výrobce, 
producenty a poskytovatele 
služeb vytvořena. 

Cílem regionálního značení 
produktů, výrobků a služeb 
je zviditelnění regionu. 
Značka zaručuje původ pro-
duktu a výrobku v daném 
regionu, kvalitu výrobku a 
služby, šetrnost k životnímu 
prostředí a jedinečnost ve 
vztahu k regionu. Je určena 
především pro řemeslné 
nebo umělecké výrobky, 
potraviny a zemědělské 
nebo přírodní produkty. 

Značení je určeno nakupují-
cím a služby využívajícím 
přímo v regionech: návštěv-
níkům a turistům, kterým 
dovoluje objevovat region a 
užívat si jeho atmosféru 
novým netradičním způso-
bem, a místním obyvate-
lům, kteří mohou nákupem 
značených výrobků a slu-
žeb podporovat „své” místní 
výrobce, kteří díky regionál-
ní značce získají několik 

výhod, zejména jednotnou 
propagaci. Značka posiluje 
v nemalé míře i sounáleži-
tost místního obyvatelstva s 
regionem, podněcuje zapo-
jení obyvatel do dění v regi-
onu a zprostředkovává kon-
takty mezi výrobci a dalšími 
lokálními aktéry. 

Projekt „Regionální značka“ 
byl podpořen v 7. kole 
příjmu žádostí z osy IV. 
LEADER, opatření IV.2.1. 
Programu rozvoje venkova. 

Monika Ženíšková 

Ve 3 partnerských regionech budou soutěžit 

regionální výrobci a poskytovatelé služeb 

Evropský zemědělský fond pro 

rozvoj venkova: Evropa inves-

tuje do venkovských oblastí.  

Podobnost vystěhování Neveklov-
ska a Rakovnicka za druhé světové 
války mapuje projekt Společné 
osudy, který připravují společnosti 
Posázaví o.p.s. a Rakovnicko o.p.s. 
Oba regiony musely v minulosti z 
politického rozhodnutí opustit tisí-
ce lidí. A oba regiony se z násilné-
ho odsunu prakticky dodnes ne-
vzpamatovaly.  

Násilné vysídlení Němců z Rakovnic-
ka postihlo v letech 1945–1946 kolem 
dvou tisíc lidí. Kolik jich bylo přesně, 
nikdo neví, studie na toto téma nee-
xistují. Některé obce se úplně vylidni-
ly, přišli do nich noví lidé, kteří ne-
chtěnou německou minulost pohřbili. 
Rakovnicko spolupracuje se sudet-
skými Němci už několik let, dohroma-
dy je svedl projekt Rakovnické Sude-
ty, podpořený MMR. Tehdy šlo hlav-

ně o navázání zpřetrhaných vazeb a 
diskuzi o možnostech spolupráce. 

Projekt Společné osudy chce nyní 
podrobně zmapovat území Rakovnic-
ka postižené odsunem Němců. Po-
rovnat stav před ním se současností 
a osvětlit německou minulost tohoto 
území. Výsledky představí studie, 
internetové stránky i výstava. 

V roce 1942 vzniklo na Neveklovsku 
vojenské cvičiště jednotek SS o rozlo-
ze 441 kilometrů čtverečních. Ustou-
pilo mu na 70 obcí a 180 osad. Vystě-
hovat se z nich muselo kolem 30 000 
lidí. Projekt by měl odpovědět na 
otázky, kdo nastoupil na místo původ-
ních obyvatel a nastěhoval se do je-
jich domů a statků, jaké vojenské 
školy na cvičišti působily, jaký byl 
systém jejich výuky. Realizátory pro-

jektu jsou Jaroslav Pelíšek a Petr 
Kos. Shromáždili stovky nejrůznějších 
písemných, fotografických i filmových 
materiálů. Uspořádají je do knihy, 
DVD a připraví také výstavu. Křest 
knihy a premiéra filmu se uskuteční v 
srpenu nebo září. 

Scénář filmu nazvaného Cvičiště, 
vstup zakázán! popisuje vznik vojen-
ského prostoru, jeho fungování i zá-
nik. „Sehnali jsme originály částí do-
kumentárních vojenských historických 
filmů, teď řešíme autorská práva, 
abychom je mohli použít,“ řekl Jaro-
slav Pelíšek.  Dokument plánují rozší-
řit o hrané scény z běžného života 
cvičiště, které se budou točit v dubnu 
v Lešanech. Zahraje si v nich na 20 
účinkujících a v hraných scénách by 
se měly objevit také tanky a kolopá-
sová vozidla.       Jaroslava Tůmová 

Společné osudy: vystěhování Neveklovska a Rakovnicka 
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Cílem projektu bylo vytvoře-
ní metodiky pro naplňování 
tzv. průřezového tématu 
Enviromentální výchova, 
tak aby odpovídala způso-
bu vzdělávání na venkov-
ských školách a malotříd-
kách. Účelem průřezových 
témat (vedle Enviromentál-
ní výchovy existují např. 
ještě Mediální výchova, 
Osobnostní a sociální vý-
chova nebo Výchova demo-
kratického občana) je zdů-
raznění mezipředmětového 
propojení vyučovaných té-
mat. Do školních osnov 
byla průřezová témata za-
řazena v rámci kurikulár-
ních reforem, které v čes-
kém školství od roku 2005 
probíhají. Průřezové téma 
Enviromentální výchova má 
vést jedince „k pochopení 
komplexnosti a složitosti 
vztahů člověka a životního 
prostředí..“ (viz Rámcový 
vzdělávací program pro 
základní vzdělávání, do-

stupné na : www.vuppraha. 
cz/ramcove-vzdelavaci -
p r o g r a m y / z a k l a d n i -
vzdelavani). 

Projekt Venkovská krajina 
očima dětí byl složen z ně-
kolika vzájemně propoje-
ných aktivit, které probíhaly 
během vyučování i mimo 
ně. V rámci školního vyučo-
vání proběhlo týdenní pro-
jektové vyučování, během 
něhož děti navrhovaly a 
zpracovávaly náměty na 
zlepšení či ochranu životní-
ho prostředí  v jejich obci či 
regionu. Zpracované námě-
ty děti upravily do projekto-
vých záměrů a předložily je 
zástupcům Mikroregionu 
Konstantinolázeňsko, aby 
se společně všichni podíleli 
na vyhodnocení jejich pří-
nosu a potřebnosti a pří-
padně i společně hledali 
možnosti jejich realizace.  

Vedle činností, které se 
odehrály přímo ve výuce, 
se součástí projektu staly 

také dvě doprovodné aktivi-
ty. První z nich, která zača-
la v polovině září 2010, je 
fotografická soutěž na téma 
„vliv člověka na krajinu“. 
Snímky z jednotlivých škol 
hodnotila odborná komise, 
která vybrala a slavnostně 
vyhlásila vítěze za jednotli-
vé školy. Absolutní vítěz 
fotografické soutěže bude 
vyhlášen 25.3. právě na 
vernisáži ve Svojšíně. V 
další aktivitě děti uskutečni-
ly rozhovory s rodiči na té-
ma „jak vnímají krajinu, ve 
které žijí“. Děti tak mohly 
krajinu poznat skrze vztah 
někoho, kdo je jim blízký a 
dobře ho znají. Rodiče zase 
měli možnost zastavit se a 
popřemýšlet nad něčím, na 
co běžně nemají čas. Roz-
hovory děti mohly zazna-
menávat pomocí diktafonu, 
kamery, fotoaparátu nebo 
obrazu. 

Obsahem výstavy „Ven-
kovská krajina očima dětí“ 
budou fotografie, které sou-
těžily v soutěži „vliv člověka 
na krajinu“ i výstupy z roz-

hovorů s rodiči. Vedle toho 
bude možné na výstavě 
vidět i prezentace nápadů a 
záměrů, které by podle dětí 
zlepšily kvalitu ochrany ži-
votního prostředí jejich ob-
ce a regionu. Výstava se 
stane stálou součástí expo-
zice zámku ve Svojšíně a 
bude možné prohlédnout si 
ji během celého roku 2011.  

Projekt Venkovská krajina 
očima dětí je financován 
prostřednictvím globálního 
grantu Zvyšování kvality ve 
vzdělávání v Plzeňském 
kraji (Operační program 
Vzdělávání pro konkuren-
ceschopnost). Jeho realizá-
tory jsou nezisková organi-
zace Centrum pro komunit-
ní práci, občanské sdružení 
Amnetyst a Mikroregion 
Kon s t a n t i n o l á zeň sk o . 
Podrobnější informace k 
projektu poskytne Ida Kai-
serová z Centra pro komu-
ni tní  práci ,  kontakt : 
ida.kaiserova@cpkp.cz, tel: 
775 764 413. Informace 
také najdete na www. 
cestykraj inou.cz nebo 

Výstava s názvem Venkovská krajina očima dětí 
Dne 25.3. od 10:00 proběhne v prostorách zámku ve 
Svojšíně vernisáž výstavy s názvem Venkovská kraji-
na očima dětí. Smyslem výstavy je prezentovat díla 
dětí ze základních škol v Bezdružicích, Konstantino-
vých Lázní, Svojšína a Záchlumí, která vznikla během 
realizace stejnojmenného projektu.  

(TMD) Vláda schválila návrh ministra 
zemědělství I. Fuksy, kterým reaguje 
na aktuální situaci na trhu s obilovina-
mi určenými pro výrobu krmiv. Obilí 
ze Správy státních hmotných rezerv 
můžou využít hlavně chovatelé prasat 
a drůbeže. Půjčka je zpoplatněná a 
vratná nejpozději do konce roku.  

Chovatelé prasat a drůbeže si můžou 
ze státních hmotných rezerv půjčit 
maximálně celkem 300 tisíc tun obilo-
vin. Všechno obilí budou muset vrátit 

z letošní úrody do konce roku 2011. 

Výrobci krmiv se už od počátku roku 
2011 potýkají s nedostatkem starších 
a vyzrálých obilovin vhodných pro 
zpracování na krmivo. Nejvíce tento 
nedostatek postihuje chovy prasat a 
drůbeže. 

K datu 25. 2. eviduje Správa státních 
hmotných rezerv požadavek výrobců 
krmiv na celkem 100 tisíc tun krmné-
ho obilí. Z dlouhodobých zkušeností 
vyplývá, že požadavky na zápůjčky z 

hmotných rezerv budou v předskliz-
ňovém období ještě narůstat a mohou 
dosáhnout až 300 tisíc tun. Právě toto 
množství si budou moci zemědělci 
vypůjčit ze skladů Správy státních 
hmotných rezerv. 

„Podmínkou půjčky je bankovní ga-
rance za cenu, za kterou v případě 
nevrácení půjček bude moci Správa 
státních hmotných rezerv obilí ze 
sklizně 2011 nakoupit, tak aby jí ne-
vznikly ztráty,“ dodal ministr Fuksa. 

Chovatelé prasat a drůbeže si můžou půjčit až 300 

tisíc tun obilí ze Správy státních hmotných rezerv  



Centrum pro komunitní práci střední Čechy si Vás dovoluje pozvat na workshop 

Problematika azylového bydlení a domů na půl cesty 
Workshop je zaměřený na sdílení zkušeností v oblasti poskytování sociálních služeb azylové domy a domy 
na půl cesty, práci s klienty a péči o ohrožené rodiny a děti. 

→ Partnerství v sociálních službách existuje ano či ne?  

→ Transformace péče o ohrožené děti a současný stav  

→ Sdílení dobré praxe – Možnosti zaměstnanosti klientů, Problematika návazného bydlení, Příklad komunitního 
přístupu v práci s klienty azylových domů, Děti v azylových domech – jsou našimi klienty?, Nové trendy – Soci-
ální podnikání a jeho přínos 

Kdy: 10. a 11. května 2011  

Kde: Domov Sue Ryder, o.p.s., Michelská 1/7, Praha 4 - Michle 

Jednotlivé příspěvky povedou zástupci organizací MPSV ČR, Člověk v tísni, o.p.s., Proxima Sociale, o.s., Farní 
charita Starý Knín a další. Podrobný program bude rozeslán začátkem dubna 2011. Z důvodu omezené kapacity 
zasílejte, prosím, závazné přihlášky do 20. dubna 2011 na adresu alena.samalova@cpkp.cz. Pro přihlášené mož-
nost ubytování zdarma.  Workshop je pořádaný v rámci projektu „Podpora odborných partnerství v oblasti poskyto-
vání sociálních služeb na území Středočeského kraje“. 

Světoznámý architekt Jan 
Gehl přijede v polovině 
března do České republiky. 
Jako hlavní host se bude v 
pražském Veletržním paláci 
účastnit mezinárodní konfe-
rence Public Spaces - Li-
ving Places, jejímž tématem 
jsou zajímavá řešení veřej-
ných prostor. Jan Gehl totiž 
patří ke světoznámým ar-
chitektům ne kvůli návrhům 
budov, ale prostorům mezi 
nimi, které se snaží navrátit 
lidem. Konference se koná 
16. března a pořádá ji Na-
dace Partnerství ve spolu-
práci s dánským velvysla-
nectvím v Praze a Vysokou 
školou architektury AR-
CHIP.  

Zájem o konferenci překro-
čil všechna očekávání: „Již 
během několika dní se na-
plnila kapacita. Velmi nás 
potěšil zájem nejen archi-
tektů a krajinných architek-
tů, ale velké množství při-
hlášených tvoří také před-

stavitelé měst a obcí, což 
může být velmi důležité pro 
další rozvoj sídel směrem k 
udržitelnosti,“ uvádí koordi-
nátorka konference Magda-
lena Maceková z Nadace 
Partnerství  

Veřejné prostory v minulých 
desetiletích vznikaly často 
jako zbytkové plochy, urče-
né především pro automo-
bilovou dopravu. Jan Gehl 
na základě dlouholetých 
průzkumů v Dánsku a v 
mnoha dalších místech po 
celém světě vytváří atraktiv-
ní prostory přátelské v první 
řadě pro pobyt lidí venku, 
vhodné pro pěší i cyklistic-
kou dopravu. „Toto téma se 
ukazuje jako velice aktuální 
i pro české prostředí, Jan 
Gehl tak může pomoci oži-
vit veřejné prostory i v Čes-
ké republice,“ dodává Ma-
ceková.  

Na konferenci zahájí Jan 
Gehl dopolední sekci, která 
bude zaměřena na kon-

cepční řešení veřejných 
prostor, strategické doku-
menty a příklady realizací v 
českých městech. Odpoled-
ní bloky se soustředí na 
jednotlivé typy veřejných 
prostor – dětská hřiště, šetr-
ná doprava, inovativní for-
my zeleně a tržiště místních 
produktů. Výběr témat od-
ráží aktuální problémy a 
možnosti jejich řešení jako 
jsou např. udržitelné přístu-
py v dopravě, nízkonákla-
dová údržba zeleně a příro-
dě blízké řešení, nutnost 
certifikace hracích prvků 
nebo význam farmářských 
tržišť, která se stávají velmi 
populární v mnoha českých 
městech. 

Témata konference sestavi-
la na základě svých zkuše-
ností Nadace Partnerství, 
která dlouhodobě spolupra-
cuje s obcemi a odborníky v 
různých oblastech udržitel-
nosti. Veřejným prostorům 
se Nadace Partnerství vě-

nuje již od roku 1996 ve 
spolupráci s americkou or-
ganizací Project of Public 
Spaces. S Janem Gehlem 
také spolupracuje dlouho-
době, např. vydáním české-
ho překladu knihy Život me-
zi budovami. Zahraniční 
poznatky převádí do praxe 
v projektech, kde klade dů-
raz na zapojení veřejnosti 
do projednávání (např. prů-
zkum brněnského Zelného 
Trhu, průzkum a projednání 
architektonické soutěže 
Římské náměstí v Brně, 
spolupráce na Strategii ve-
řejných prostor Prahy 10, 
vytvoření plánů mobility). 
Nadace Partnerství se také 
podílí na mezinárodních 
výzkumných projektech. 
Také tato konference je 
pořádána díky evropskému 
projektu UrbanSpaces 
(financovaného z Operační-
ho programu nadnárodní 
spolupráce). 

Ing. arch. M. Maceková 
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Velký zájem o dánského architekta Jana Gehla 
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Ministr Ivan Fuksa jednal 
na Vysočině se zemědělci o 
protierozních opatřeních 
nejen při pěstování bram-
bor. Podle ministra je potře-
ba navrhnout takové postu-
py, které mají prokazatelný 
vliv na ochranu půdy a ne-
budou zemědělce příliš 
ekonomicky ani byrokratic-
ky zatěžovat. Zemědělci 
dále diskutovali například o 
bioplynových stanicích ne-
bo o podpoře regionálních 
potravin.  

Pěstování brambor patří 
neodmyslitelně k Vysočině, 
má zde více než stoletou 
historii. Přestože české 

bramborářství prochází ob-
dobím, kdy se snižují pěs-
tební plochy a klesá prů-
měrná spotřeba brambor, 
daří se mu udržet si dobré 
pozice na trhu Evropské 
unie. 

Z rostlinných komodit patří 
pěstování brambor k nejná-
kladnějším. Aktuálním pro-
blémem bramborářství na 
Vysočině jsou nově zavá-
děná protierozní opatření 
(GAEC2), která by ještě 
více mohla zvýšit náklady 
při jejich pěstování.  

„Ustanovili jsme pracovní 
skupinu, která má za úkol 
navrhnout metody, které 

mají prokazatelný půdo-
ochranný efekt a zároveň 
nebudou zemědělce neú-
nosně ekonomicky ani by-
rokraticky zatěžovat. Do 
tohoto výčtu budou podmí-
nečně zařazeny i některé 
metody, jejichž efekt sice 
není přímo vědecky potvr-
zen, ale které vycházejí z 
návrhů zemědělců a jsou 
tak použitelné se stávající 
technikou“, uvedl ministr 
Ivan Fuksa. Jedná se napří-
klad o takzvané odkameňo-
vání, kdy zemědělec uspo-
řádá kamení sesbírané na 
bramborovém poli do řad, 
které zpevní půdní profil a 
mohou působit jako drenáž. 

Voda by pak odtékala mezi 
kamením a neodplavovala 
by půdu z pole.  

„Základním principem by 
měl být zdravý selský ro-
zum,“ shrnul ministr Fuksa. 
K tomu, aby byl model nedi-
rektivní a přitom dostatečně 
účinný, aby chránil země-
dělskou půdu před znehod-
nocováním a celou Českou 
republiku od možných 
sankcí EU, je ovšem podle 
ministra zapotřebí, aby byl 
systém založen na převzetí 
většího dílu odpovědnosti 
samotnými zemědělci.  

Tereza M. Dvořáčková 

Nové postupy při ochraně půdy proti erozi  

Již 17. ročník soutěže Vesnice 
roku v Programu obnovy venko-
va vyhlásili v rámci 35. setkání 
starostů na Dni malých obcí. 

Letos budou obce soutěžit podle 
upravených podmínek, na kterých 
se shodli zástupci všech vyhlašo-
vatelů, tedy Spolku pro obnovu 
venkova, Svazu měst a obcí, Mi-
nisterstva pro místní rozvoj a Mi-
nisterstva zemědělství. 

Ministerstvo zemědělství tradičně 
už od roku 2007 na soutěži spolu-
pracuje, má na starosti ocenění 
Oranžová stuha, které v rámci 
soutěže udílí za spolupráci obce a 
zemědělského subjektu. Podle 
aktualizovaných podmínek soutě-
že Vesníce roku 2011, upravili 
zástupci ministerstva také pravidla 
Oranžové stuhy. Změna se  mimo 
jiné týká slavnostního předávání 
ocenění celostátního kola ve vítěz-
né obci Vesnice roku 2011, kde 
nově  dostanou ceny i vítězové 
souvisejících soutěží. Jedná se 
zejména o soutěže: Oranžová stu-
ha České republiky roku 2011, 
Putovní pohár Folklórního sdruže-
ní ČR a Cena naděje pro živý ven-

kov roku 2011. 

Podmínky soutěže stvrdili předse-
da Spolku pro obnovu venkova ČR 
Eduard Kavala, ministr pro místní 
rozvoj Kamil Jankovský, předseda 
Svazu měst a obcí Oldřich Vlasák 
a ministr zemědělství Ivan Fuksa. 

35. setkání starostů na Dni malých 
obcí se za Svaz měst a obcí ČR 
účastní předseda Oldřich Vlasák a 
předseda Komory malých obcí 
SMO ČR Josef Bezdíček. Setkání 
probíhalo 1. 3. 2011 v Praze v Ná-
rodním domě na Smíchově a 3. 3. 
2011 ve Vyškově v Posádkovém 
domě Armády. Pravidelných se-
tkání starostů venkovských obcí s 
představiteli ústředních orgánů 
státní správy se zúčastňuje asi 
800 starostů a starostek venkov-
ských obcí. Dny malých obcí pořá-
dá a organizuje časopis Obec a 
finance ve spolupráci se Svazem 
měst a obcí ČR, Sdružením míst-
ních samospráv ČR, Spolkem pro 
obnovu venkova ČR, společností 
Triada, sdružením Český zavináč 
a společností Ponca.  

Tereza M. Dvořáčková 

„Vesnice roku“ má nový kabát 
Od 28. března do 8. dubna budou mít 
žadatelé o dotace z Operačního progra-
mu rybářství možnost předkládat pro-
jekty Opatření na ochranu vodního pro-
středí.  

Vyhlašované kolo příjmu Žádostí o dotace 
je určeno pro produkční rybáře – fyzické i 
právnické osoby, jejichž příjmy pocházejí z 
akvakultury provozované vlastním jménem, 
na vlastní odpovědnost a riziko, dále pro 
univerzity, střední školy, pro školní podniky 
a výzkumné ústavy se zaměřením na ry-
bářství a pro rybářské svazy. 

Územně příslušné agentury pro zeměděl-
ství a venkov (AZV) zakreslují vodní plochy 
rybníků, které budou předmětem Žádosti o 
dotaci, do Evidence půdy v LPIS jako kultu-
ru „rybník“. Toto zakreslení je nezbytným 
krokem před podáním Žádosti o dotaci. 
Žádosti o zakreslení vodní plochy rybníků 
lze na AZV již podávat. 

Kontaktním místem pro žadatele pro před-
ložení veškeré dokumentace k zaslané 
Žádosti o dotaci prostřednictvím Portálu 
farmáře je podatelna na příslušných regio-
nálních odborech Státního zemědělského 
intervenčního fondu podle místa realizace 
projektu. Příjem žádostí končí 8. dubna 
2011 ve 13 hodin. 

MZe 

9. kolo dotací z OP Rybářství 



Pro Centrum pro komunitní práci připravil Jiří Pavlát.  Foto: archiv CpKP a autoři 
příspěvků. Poštovní adresa redakce: CpKP střední Morava, Horní náměstí 9, 

 750 02 Přerov. Tel.: +420 608 700 130, e-mail:  cpkp@cpkp.cz,  
Příští redakční uzávěrka je v pondělí 4. 4. 2011. www.venkovskenoviny.cz  
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